
 ای�ن روزها صحبت ه�ای زی�ادی درب�اره نقش 
ش�ورایی به نام ش�ورای راهب�ردی اصلاح طلبان 
مطرح می ش�ود به عن�وان آغ�از بح�ث، بگویید 
پیش زمینه های تشکیل چنین شورایی چگونه در 
میان اصلاح طلبان به وجود آمد؟ و نقش این شورا 
در انتخابات مجلس و تصمیمات کلان اصلاح طلبان 

چگونه است؟
پیش از انتخابات مجلس در سال 90 بخشی از جریان 
اصلاح طل��ب موافق حضور در انتخاب��ات مجلس نبود 
و این موضوع تا جایی پیش رفت که پ��س از رأی دادن 
رئیس جمهوری اصلاحات در ح��وزه انتخابیه دماوند 
انتقادات ش��دیدی هم متوجه او ش��د. بنابراین در آن 
انتخابات اصلاح طلبان حضور کمرنگی داشتند هرچند 
بعدا مش��خص ش��د آن حضور براس��اس خط مشی و 
استراتژی مشخصی بوده و اگر اصلاح طلبان بر اصلاح 
امور اصرار دارند نباید از طرق کم هزینه ای مانند انتخابات 
فاصله بگیرند. این تجربه در انتخابات سال 92 به حداکثر 
توانمندی خود رسید. از سوی دیگر در سال های پس از 
دوم خرداد ش��اهد ش��کل گیری حلقه ای از چهره های 
اصلاح طلب از احزاب مختلف بودیم که حلقه مشاورین 
رئیس جمهوری اصلاحات را شکل می دادند و به عنوان 
شورای مش��اورین مشغول فعالیت بودند. نشست های 
این شورا به صورت منظم هفتگی و یا حداکثر دو هفته 
یک بار با حضور خود رئیس دول��ت اصلاحات برگزار و 

مسائل سیاسی تحلیل می شد.
 البته به نوع�ی می توان گفت ک�ه مبدع و مبتکر 
نشس�ت های این چنینی آقای ناطق نوری بود که 
هنوز هم با استانداران دوران وزارت کشور خودش 

جلسات ماهیانه برگزار می کند.
درس��ت اس��ت در زم��ان وزارت آق��ای ناطق طیف 
منسجمی به عنوان استاندار حضور پیدا کردند که خیلی 
از آنها بعدا به عنوان استاندار و معاونت رئیس جمهوری 
خدمت کردند. آقای ناطق بعد از وزارت کشور خود این 
تشکل را حفظ کرد و جلسات ماهیانه ای را با این نیروها 
ادامه داد و جالب این اس��ت که در این نشست ها از هر 
دو طیف اصولگرا و اصلاح طلب حضور داشتند شورای 
مش��اورین هم براس��اس چنین ایده ای شکل گرفت، 
بنابراین م��ا از زمان اصلاحات یک ش��ورای هماهنگی 
اصلاحات متش��کل از گروه های 18گانه داش��تیم که 
احزاب اصلاح طلب را پوشش می داد و شورای مشاورین 
رئی��س دولت اصلاحات هم جلس��ات خ��ود را برگزار 

می کرد.
 فعالیت ه�ای ای�ن دو مجموعه با ه�م هماهنگ 

می شد یا این که کاملا جداگانه حرکت می کردند؟
قرار بود جداگانه باش��د و درواقع شورای مشاورین به 
اعتبار شخصی ش��ان در کنار رئیس جمهوری اس��بق 
حضور پی��دا می کردند یعن��ی یا وزرای��ی بودند که در 
دولت های ششم و هفتم حضور داشتند یا معاونین آنها 
بودند که در جلسات شرکت می کردند. البته تعداد این 
افراد در اوایل کار 30 یا 40 نفر بود که به مرور بزرگتر شد 

و امروز به حدود 70 نفر رسیده اند.
 جبهه اصلاح طلب�ان ای�ران هم در هم�ان زمان 

تشکیل شد؟
این جبهه از سال 91 ش��کل گرفت و شامل احزاب 
جوان تری بودند که در دهه اخیر با مشی اصلاح طلبی 
تشکیل شده و با تحرکاتی که داشتند از جمله نامه ای 
که در س��ال 91 ب��رای مقام معظم رهبری نوش��تند و 
اعلام کردند به دنبال کاندیدات��وری رئیس دولت های 
ششم و هفتم برای انتخابات ریاست جمهوری هستند 
فضای انتخابات را به شدت تحت تأثیر خود قرار دادند. 

این جبهه همچنین در آستانه س��فر آقای روحانی به 
نیویورک نامه ای به اوباما نوشتند و خواستار تجدیدنظر 
در ن��گاه آمریکا به ایران ش��دند که ش��اید بتوان گفت 
رخدادهایی که در نیویورک و بعدا در ژنو رخ داد در این 

نامه مورد توجه قرار گرفته بود.
 مهم ترین تأثیرگذاری این س�ه تش�کلی که نام 

بردید را در کدام مقطع می دانید؟
در انتخابات ریاست جمهوری سال 92 شاهد حضور 
آقای عارف به عنوان یک نامزد اصلاح طلب بودیم که 
باید گفت تأثیری که کنار رفتن او در انتخابات گذاشت 
کمتر از حض��ور و رأی آوری آق��ای روحانی به عنوان 
برنده انتخابات نبود. به نوعی می توان گفت مجموعه 
اتفاقاتی که شکل گرفت یعنی کنار رفتن آقای عارف 
به خواس��ت رئیس جمهوری اصلاحات و نیز درایتی 
که جریان اصلاح طلبی از خود نش��ان داد فرصتی را 
فراهم آورد که بعد از انتخابات ما ش��اهد شکل گیری 
فعالیت   هایی هستیم که با محوریت آقای عارف دنبال 
می شود. شورای مشاورینی در کنار آقای عارف شکل 
گرفته که ن��گاه و تمرکز آن بر انتخاب��ات پیش روی 

مجلس است.
 به نظر ش�ما این تصمیم تا ح�دی عجیب نبود؟ 
این ک�ه ش�ما به عن�وان ش�ورای مش�اورینی که 
در کنار ی�ک نام�زد اصلاح طلب ق�رار گرفته اید، 
پیش�نهاد کنید او به نفع دکتر روحانی کنار برود؟ 
آیا همان طور که به آقای عارف توصیه ش�د از دور 
رقابت ها کنار برود به ش�ما هم توصی�ه کردند که 
از ای�ن تصمیم حمایت کنی�د یا این ک�ه از ابتدا در 

شکل گیری این تصمیم نقش داشتید؟
طبیعتا این طور بود. وقتی به آقای عارف توصیه شد 

کنار برود به ما هم توصیه شد که  این تصمیم حمایت 
کنیم.

 این تصمیم را به راحتی پذیرفتید یا در مقابل آن 
مخالفت هایی هم وجود داشت؟

اصلاح طلبان در س��ال 84 یک اش��تباه استراتژیک 
انجام دادند و بازی برده خ��ود را تحویل رقیب دادند. ما 
در آن سال مشاهده کردیم در جریان اصلاح طلب چند 
نامزد در انتخابات ریاس��ت جمهوری ش��رکت کردند. 
اصلاح طلبان با وجود سبد رأی 16میلیونی که داشتند 
با اشتباهات استراتژیک خود میدان را به رقیبی واگذار 
کردند که بیش از 12 میلیون رأی در س��بد نداش��ت.
درواقع بدترین بازی و خودزنی که جریان اصلاح طلبی 
ک��رد هم��ان انتخاب��ات س��ال 84 ب��ود. اش��تباهات 
تصمیم گیری در آن س��ال باعث شد اصلاح طلبان هم 
خودشان و هم کشور را 8 سال متأثر کنند. با توجه به این 
تجربه بود که دیدیم در سال 92 فرصتی برای تکرار آن 
اشتباه نداشتیم که نتیجه داد. اما از فردای انتخابات 92 
عملا با 4 حلقه متمرکز روبه رو بودیم که انتخابات 94 را 

مورد برنامه ریزی قرار می دادند.
  ایده شورای راهبردی توسط چه کسی مطرح شد؟

در سال 93 توسط شورای مش��اورینی که پیشتر از 
آن نام بردیم یک ش��ورای راهبردی به ریاس��ت آقای 
موسوی لاری شکل گرفت. تعدادی از اعضای آن شورای 
مش��اورین و حتی برخی از اعضای شورای هماهنگی 
اصلاحات به این جمع پیوس��تند و این ش��ورا نهایتا به 
مقول��ه انتخاب��ات ورود  و تلاش کرد به یک س��ازوکار 
مناسب در فعالیت های سیاس��ی برسد. ضمن این که 
در شورای هماهنگی اصلاحات و گروه های 18گانه که 
حزب اعتماد ملی هم به آنان پیوسته بود فعالیت های 

انتخاباتی آغاز شده است که مسئول این کمیته ها آقای 
رهامی بود و با حضور دبیران کل عضو شورای هماهنگی 
تشکیل جلس��ه می داد و از آن سو هم شورای مشورتی 
آقای عارف مس��ئولیت های انتخاباتی خ��ود را دنبال 
می کند و دفتر سیاسی اش به دنبال تدوین یک منشور 
برای انتخابات است. جبهه اصلاح طلبان هم در فضای 
جدید و با محوریت شورای هماهنگی فعالیت های خود 

را دنبال می کند.
 چرا این قدر اصرار داری�د فعالیت های حزبی زیر 

نظر شوراهای هماهنگی انجام شود؟
احزاب اصلاح طلب در شهرستان ها با همدیگر رقابت 
می کنند و باید مراقبت کرد تا ای��ن رقابت های درونی 
جریان اصلاح طلب بر جامعه و مخاطبینی که سبد رأی 
اصلاحات محسوب می شوند تأثیر منفی نگذارد ضمنا 
این چهار حلقه ای که گفتی��م هم باید با هم هماهنگ 
باشند و بتوانند در فضای سیاسی کشور همان طور که 

در سال 92 تأثیرگذار بودند موثر باشند.
 فعالیت های سیاسی این چهار حلقه برای انتخابات 
مجلس دهم چگونه پیش می رود، مشخصا بگویید 
به چه راهبرد عملی برای کسب کرسی های بیشتر 

رسیده اید؟
برای فعالیت های مجلس هر حزبی فعالیت های خود 
را مستقلانه پیگیری می کند که در جریان دو جبهه این 
تلاش ها هماهنگ می ش��ود، یعنی شورای هماهنگی 
اصلاحات و جبهه اصلاح طلبان و در دو شورای مشورتی 
یعنی شورای مشورتی رئیس جمهوري اسبق و شورای 
مش��ورتی آقای عارف ه��م چهره های موثر سیاس��ی 
مش��غول رصد کردن و فعالیت هس��تند ضمن این که 
تلاش هم این است که بتوانند در فضای سیاسی کشور 

نشاط ایجاد کنند.
 پروژه ائتلاف با اصولگرای�ان معتدلی مانند آقای 
ناطق نوری هم مطرح بود، موضوع به کجا رس�ید، 
فکر می کنید هنوز هم می ت�وان با آقای ناطق برای 

انتخابات مجلس ائتلاف کرد؟
بحث ائتلاف به هرحال در سیاس��ت وج��ود دارد اما 
ائتلاف پیش از انتخابات نه منطق دارد و نه شدنی است 
وقتی انتخابات انجام شد و نمایندگان به مجلس رفتند 
آنگاه می توان از ائتلاف سخن گفت. فرض کنید موضوع 
الحاق ایران به ان پی تی بخواهد در مجلس بعدی مطرح 
ش��ود خب در این جا برخی از جریانات سیاسی دیدگاه 
خود را دارند و این دیدگاه با دیگران تا حد زیادی متفاوت 
است. در همین راستا در مجلس می تواند میان جریانات 
اصلاح طلب و اصولگرا به یک وحدت دیدگاهی رس��ید 
اما این که بخواهیم بحث ائت��لاف را تا پیش از انتخابات 
تسری بدهیم فعلا نه ضرورتی دارد، نه مطرح و نه شدنی 

است.
 آین�ده رواب�ط دول�ت و اصلاح طلب�ان را چگونه 
پیش بین�ی می کنی�د؟ با توج�ه به این ک�ه ظاهرا 
معتقدید مس�ائل اصلاح طلب�ان در اولویت بندی 

دولت جایی ندارد.
اصلاح طلب��ان می خواهن��د وض��ع موج��ود را با 
کم هزینه ترین راه ممکن اص��لاح کنند فکر می کنم 
باید از فرصت ها اس��تفاده کنیم و دولت روحانی را هم 
یک فرصت برای جریان اصلاح طلب��ی می دانیم. هر 
جا سیاس��ت های دولت به اصلاح طلب��ان نزدیک بود 
طبیعتا مورد حمایت ما قرار می گی��رد و هر جا هم با 
سیاست های ما مطابق نباشد طبیعتا حمایت بی قید 
و ش��رط از دول��ت نخواهیم ک��رد بلک��ه در آن حوزه 
شفاف س��ازی می کنیم و تلاش می کنی��م دولت به 

دیدگاه ما نزدیک شود.

خبرروی خط خبر

حق شناس در گفت وگو با »شهروند«:

دولتروحانیرابرایاصلاحاتیکفرصتمیدانیم
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با حضور مسئولان قضایی کشور صورت گرفت

تجدیدمیثاقمسئولانقوهقضائیه
باآرمانهایامام)ره(

مراس��م تجدید میثاق رئیس ق��وه قضائیه 
ب��ا آرمان های بنیانگ��ذار انقلاب اس��لامی در 
حرم امام خمینی)ره( برگزار ش��د. به گزارش 
ایلن��ا، در این مراس��م که دیروز و در آس��تانه 
هفتم تیر برگزار ش��ده آیت الله آملی لاریجانی 
رئیس قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین 
سیدحسن خمینی، حجت الاسلام والمسلمین 
دی��وان  رئی��س  منتظ��ری  محمدجعف��ر 
حجت الاسلام والمس��لمین  اداری،  عدال��ت 
محس��نی اژه ای س��خنگوی دس��تگاه قض��ا، 
رئیس��ی  حجت الاسلام والمس��لمین 
دادس��تان کل کش��ور، احم��د تویس��رکانی 
رئی��س س��ازمان اس��ناد و ام��لاک کش��ور، 
حجت الاسلام والمس��لمین پورمحمدی وزیر 
دادگس��تری، ناص��ر س��راج رئیس س��ازمان 
بازرس��ی کل کشور و دیگر مس��ئولان قضایی 

کشور حضور داشتند.

تکذیبخبربازداشت»ملکزاده«و
»زریبافان«ازسویاژهای

حجت الاس��لام محس��نی اژه ای در حاش��یه 
تجدید میثاق مسئولان قوه قضائیه با آرمان های 
امام راحل با حض��ور در جمع خبرنگاران ضمن 
تکذیب بازداش��ت ملک زاده و زریبافان در مورد 
بازداش��ت »مجتبی س��روش پور« - از نزدیکان 
دولت احمدی نژاد - گفت: در این مورد اطلاعی 

ندارم. 
به گزارش ایس��نا، وی در پاس��خ به س��والی 
درخصوص انتقاد ها و بعضا هجمه هایی که پس از 
بازداشت حمید بقایی به قوه قضائیه وارد می شود، 
خاطرنشان کرد: کسانی که نسبت به این موضوع 
انتقاد می کنند، درواقع خودش��ان ضرر خواهند 
ک��رد. اژه ای با بی��ان این که قوه قضائی��ه در هر 
پرونده ای ممکن اس��ت با توجه به مستندات هر 
حکمی را صادر کند، گفت: با افرادی که بخواهند 
استقلال قوه قضائیه را زیر سوال ببرند، برخورد 

خواهد شد.

رئیس قوه قضائیه: 

قوهقضائیهدرمقاطعحساسامتحان
خودراپسدادهاست

آیت الله آملی لاریجانی در جم��ع خبرنگاران 
گفت: قوه قضائیه براساس قانون اساسی وظیفه 
پاس��داری از قانون اساسی و ارزش های عدالت و 
آزادی را برعهده دارد و بحث پیشگیری از وقوع 
جرم و نظارت بر مس��ائل اجرایی براساس قانون 

اساسی برعهده این قوه است.
 به گزارش ایلن��ا، رئیس دس��تگاه قضا افزود: 
از اول انقلاب با رهبری ام��ام)ره( و هدایت مقام 
معظم رهبری، قوه قضائیه س��یر تکاملی خود را 
حفظ کرده و در مقاطع حساس امتحان خود را 
پس داده است. آملی لاریجانی بررسی 15 میلیون 
پرونده در  سال 93 را نش��انه ای از مراجعه اقشار 
مظلوم و مستضعف به دستگاه قضا خواند و گفت: 
هرچند این تعداد پرونده موجب دغدغه و نگرانی 
ماست، اما نش��ان می دهد دستگاه قضا عملکرد 

موفقی داشته است.

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور: 

۸۰درصدفراخوانجمعیتیدرحادثه
مهابادازمقصدعربستانبود

رئی��س س��ازمان پدافن��د غیرعامل کش��ور، 
حوزه ه��ای تنش ب��ا عربستان س��عودی را حول 
5 محور ذکر ک��رده و گفت: اولی��ن محور جنگ 
عقیدتی ایدئولوژیکی اس��ت، آنها تفکر تکفیری 
سلفی را در دنیا توسعه می دهند و ما تفکر اسلام 
ناب را، دومی��ن محور تهدیدات امنیتی اس��ت، 
نواحی آس��یب پذیری در کش��ور وجود دارد که 
بعضی فرق اسلامی همگرایی شان با تفکر تکفیری 
سلفی بیشتر است، سومین محور حوزه اقتصادی 
است، از جمله کاهش قیمت نفت، چهارمین مورد، 
حوزه سایبری است، ردپای سایبری عربستان در 

مناقشات داخلی کشور مشاهده می شود.
به گزارش فارس، سردار غلامرضا جلالی با بیان 
این مطلب گفته اس��ت: حادثه مهاباد، حادثه ای 
اس��ت که عناصر امنیتی می گوین��د 80 درصد 
فراخ��وان جمعیتی مردم از طری��ق پیامک های 
شبکه اجتماعی در مهاباد از مقصد عربستان ارایه 

شده است، حوزه آخر هم حوزه نظامی است.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل همچنین گفته 
اس��ت: یکی از مجلاتی ک��ه در زمینه تجهیزات 
نظامی قلم می زند، نوش��ته اس��ت که عربستان 
به اندازه کل کشور چین سلاح خریداری و انبار 
کرده است. این مسأله عربستان را از یک کشور 
رقیب منطق��ه ای به یک تهدی��د نیابتی تبدیل 
می کند که باید برای مدل های جدیدی از مقابله 

آماده شویم.
وی افزوده است: درواقع اشاره به جنگ نیابتی 
و دس��تور آمادگی توسط معظم له مفهومش این 
است که داریم به سمت تهدید نزدیک می شویم. 
ایشان فرمودند که مباحث مربوط به تهدید دولایه 
دارد؛ »یک لایه سیاسی و یک لایه دفاعی است«. 
در لایه دفاعی ایشان می فرمایند: »شما باید فرض 
کنید که تهدید ب��ا  درصد بالا عملی می ش��ود و 
درواقع باید با این فرض خودتان را آماده کنید« و 
در بخش سیاسی در مورد حکمیت و وقوع تهدید 
نفی ایده ه��ای آن و امثالهم هیچ حتمیتی وجود 

ندارد و قابل بحث است.

نماینده لاهیجان: 

هدفبرخیسوالاتنمایندگان،
حذفوزیرازکابینهاست

ابوذر ندیم��ی در گفت و گو با ایلن��ا، با تأکید بر 
افزایش س��وال ها از وزرا در مقطع کنونی تصریح 
کرد: گروهی که از طرح س��والات یا اس��تیضاح 
اهداف سیاسی دارند، در جلسات پیش از صحن، 
عموما از س��وال خود منصرف نمی شوند، چراکه 
قصدش��ان حذف وزیر و فرد موردنظر است. این 
نماینده مردم در مجلس ش��ورای اسلامی تأکید 
کرد: نمایندگانی که از س��وال خود هدف اجرایی 
دارند، عموما در جلس��ات پیش از صحن علنی با 
همگرایی وزرا و ح��ل موضوع در تعامل دو طرفه، 
از ادامه سوال خود و کشیده شدن بحث به صحن 
علنی منصرف می ش��وند، اما سوال های سیاسی 
تا  آخر ادامه پیدا می کند. ندیمی در مورد این که 
مطالبات ش��خصی نمایندگان تا چ��ه میزان در 
افزایش س��والات موثر اس��ت٬ خاطرنشان کرد: 
گمان می کن��م مطالبات ش��خصی نمایندگان 
در حد عزل و نصب هاس��ت، که می تواند در دوره 
جدید مفهوم خود را از دست داده باشد، چراکه در 
دولت فعلی، دولتی ها حداقلی هستند و حداکثر 
را اصولگرایان تشکیل می دهند، بنابراین می تواند 

این درخواست ها کمرنگ باشد.

دبیرکل انتخابات وزارت کشور: 

ستادانتخاباتدرتماماستانها
تشکیلشدهاست

علی پورعلی مطلق مدی��رکل انتخابات وزارت 
کشور در گفت و گو با فارس در پاسخ به این سوال 
که تاکنون ستادهای انتخابات در کدام استان ها 
تشکیل شده  است، اظهار داشت: ستاد انتخابات 
در تمامی استان ها تشکیل شده  است. وی تصریح 
کرد: مسئولیت س��تادهای انتخابات در استان ها 
همانند ستاد انتخابات در مرکز با معاون سیاسی 

استانداری ها است.

رئیس سابق بنیاد شهید و امور ایثارگران: 

پروندهایعلیهمنوجودندارد
مس��عود زریبافان که در دولت پیشین ریاست 
بنیاد ش��هید و امور ایثارگران را برعهده داش��ت 
درباره تخلفات انجام ش��ده در دولت احمدی نژاد 
توس��ط برخی از معاونان وی گفته است که علیه 
او پرون��د ای وجود ن��دارد.  به گ��زارش جماران، 
مع��اون احمدی نژاد درب��اره اخبار دس��تگیری 
یکی دیگر از معاونان احمدی ن��ژاد گفت: از قول 
من بنویس��ید زریبافان می گوید م��ن در زمان 
مس��ئولیتم حداکثر خدمت را به نظام کرده ام و 
اگر دنبال حرف حس��اب هستید پرونده ای علیه 
من وجود ن��دارد. او همچنین گفته اس��ت: من 
به بقایی و رحیمی و بقی��ه کاری ندارم. هر کس 
عواقب و نتیجه کار خ��ودش را می بیند کاری به 
دیگران ن��دارم و قضاوت ه��م نمی کنم. عملکرد 
دیگران به من ربطی ندارد همه باید حساب شان 
مشخص بشود. دولت های گذشته هم این حرف ها 
پشت سرشان هست، این دولت هم به اندازه کافی 
حرف پشت سرش هست. زریبافان تصریح کرد: 
در دوران احمدی نژاد شخصی بود که 30 میلیارد 
دارایی داش��ت که ما حضور او را برنمی تافتیم، اما 
در دولت قبل از احمدی نژاد اشخاصی وجود دارند 
که دارایی هایشان به  هزار  میلیارد رسیده و همیشه 
هم معاون وزیر و رئیس سازمان های مهم کشور 
بوده اند، سوال اینجاست این فرد چگونه این همه 

دارایی را به دست آورده است.

کریمی قدوسی: 

بهتیممذاکرهکنندهنگفتمخائن
جواد کریمی قدوسی گفت: ما هیچ وقت نشنیدیم 
که لقب خائن به تیم مذاکره کننده هسته ای بدهند 
و من نیز چنین کاری را نکرد ه ام. به گزارش ایس��نا، 
نماینده مش��هد که از منتقدان ب��ه مذاکرات و تیم 
مذاکره کننده هسته ای است در پاسخ به این سوال 
که حمایت رهبری از تیم مذاکره کننده هسته ای چه 
پیامی برای عده ای که به این تیم توهین می کردند 
دارد؟ اظهار کرد: صحبت ه��ای رهبری، بخش ها و 
فرازهای مختلف داشت و باید به همه آنها توجه کرد. 
او گفته است: ما هیچ وقت از کسی نشنیدیم که لقب 
خائن به مذاکره کنندگان بدهد و کسی چنین حرفی 

نزده است.

سخنگوی وزارت کشور عنوان کرد:

استاندارتهران،مسئولرسیدگیبه
حواشیتشییعشهدایغواص

حسینعلی امیری در گفت وگو با ایلنا، در مورد 
آخرین وضع رسیدگی به حواشی تشییع شهدا و 
توهین به مسئولان نظام عنوان کرد: پیگیری این 
حادثه به آقای  هاشمی استاندار تهران محول شده 
است و اس��تانداری درحال بررسی موضوع است. 
سخنگوی وزارت کشور با اش��اره به حادثه حرم 
امام در سالگرد ارتحال بنیانگذار جمهوری اسلامی 
یادآور شد: پیگیری این اتفاق با سپاه بود که گویا 
11 نفر توسط نیروهای سپاه شناسایی و با تعهد 
آزاد شدند. وی درخصوص اعلام موجودیت جبهه 
یکتا عنوان کرد: همان طور ک��ه در روزهای اولیه 
اعلام موجودیت این تشکل سیاسی گفتم، احزاب 
برای فعالیت سیاسی باید از کمیسیون ماده 10 
احزاب مجوزهای قانونی را دریافت کنند. درحالی 
که به رغم همه این مسائل که قبلا هم گفته بودم، 
تا امروز نه درخواستی برای جبهه »یکتا« آمده، نه 
مجوزی برای این تشکل سیاسی صادر شده است. 

فرش�ید غضنفرپور| ش�ورای راهبردی اصلاح طلبان یا چنانکه اصولگرایان تص�ور می کنند مغز متفکر 
انتخاباتی جریان رقیب حالا به کابوس�ی برای انتخابات مجلس دهم تبدیل ش�ده است. محمدجواد حق 
ش�ناس عضو ش�ورای مرکزی حزب اعتماد ملی می گوید ایده اولیه ش�ورای راهبردی را اصلاح طلبان از 
نشس�ت های ماهانه ناطق نوری اصولگرا گرفته اند. جریانی که البته به طراحی و تولید مدل های مختلف 
انتخاباتی و سیاسی مشهور است. حق شناس در گفت وگوی بلندی که با روزنامه شهروند انجام داده درباره 
ائتلاف با اصولگرایان نیز سخن گفته است. ائتلافی که از نظر او نه منطقی است و نه شدنی هرچند این روزها 
گمانه زنی های بسیاری درباره احتمال ائتلاف میان اصلاح طلبان با برخی از طیف های معتدل تر اصولگرا در 
انتخابات مطرح می شود. حق شناس درباره دولت روحانی گفته اس�ت که اصلاح طلبان این دولت را یک 

فرصت تلقی می کنند فرصتی که می تواند وضع موجود را با کم هزینه ترین راه ممکن اصلاح کنند. 
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رئیس مجمع تش��خیص مصلح��ت نظام، خطر 
گس��ترش و تعمیق اقدامات تروریستی را تهدیدی 
جدی برای کل جهان دانست و گفت: برای کنترل، 
مقابل��ه و نابودی پدیده ش��وم تروریس��م باید عزم 
بین المللی و همکاری همه جانبه ایجاد شود تا دنیا 
از شر و مضرات مخرب تروریس��ت ها در امان باشد. 
به گزارش ایرنا، آیت الله اکبر  هاشمی رفسنجانی در 
جلسه دیروز مجمع تشخیص مصلحت نظام، با ابراز 
تاسف از جنایات تروریس��تی اخیر گروهک داعش 
در کش��ورهای کویت، تونس و محکومیت ش��دید 
این اقدامات افزود: جای نگرانی و تأسف بسیار است 
که گروهکی به دروغ ادعای مس��لمانی و حکومت 
اس��لامی دارد، دس��تورالعملی جدید به ویژه در ماه 
مبارک رمضان برای تش��دید خشونت علیه تشیع، 
گروه خاصی از تس��نن و مس��یحیان صادر می کند 

که نمونه تأس��ف بار را در انفجار مسجد 
امام ص��ادق)ع( کویت ش��اهد بودیم. 
رئی��س مجم��ع تش��خیص مصلحت 
نظام همچنین گفت: متاس��فانه دامنه 
این جنایت ها به تونس و حتی فرانسه 
هم رس��ید که البت��ه در فرانس��ه ابعاد 
کوچکتری داش��ت ولی س��روصدای 
سیاس��ی آن نس��بت به کش��ورهای 

اس��لامی بلندتر بود که خواس��تار همکاری غرب، 
اعراب و مس��لمان ها ش��دند. هاشمی رفسنجانی، 
جمهوری اس��لامی ایران را قربانی اول تروریسم در 

جهان دانس��ت و با ی��ادآوری هفتم 
تیرماه س��الگرد انفج��ار دفتر حزب 
جمه��وری اس��لامی و ش��هادت 72 
نفر از بهترین ش��خصیت های کشور 
اعم از وزیر، نماینده مجلس و قاضی، 
شخصیت های روحانی و مسئولان، یاد 
و خاطره سید این شهدا، شهید مظلوم 
دکتربهشتی و یارانش را گرامی داشت. 
وی خاطرنشان کرد: هرچند شهادت مظلومانه این 
عزیزان و سایر شهدای قربانی ترورهای کور در کشور 
سخت و س��نگین بود ولی ضربات موثر و کاری که 

بعد از این شهادت ها به گروه های تروریستی به ویژه 
گروهک منافقین وارد شد، آنها را رسوا و برای همیشه 
در اذهان مردم منف��ور و منزوی کرد. رئیس مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام در ادامه به آغاز بررسی و 
تدوین سیاست های کلی محیط زیست در مجمع 
اش��اره کرد و گفت: امروز خط��ر بین المللی نابودی 
محیط زیس��ت و منابع طبیعی کمتر از تروریس��م 
نیس��ت و متاس��فانه تهدید منابع زیست محیطی، 
به صورت خاموش و آرام، دنیا را به تدریج به س��مت 
نابودی و تخریب پیش می برد و درواقع خطرناک تر 
از تروریس��م اس��ت. همچنی��ن بررس��ی و تدوین 
سیاست های کلی محیط زیست که در جلسه مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام به ریاس��ت آیت الله اکبر 
 هاشمی رفسنجانی تشکیل شد در دستور کار قرار 
گرفت و چهار بند از این سیاست ها به تصویب رسید.

آیت الله  هاشمی رفسنجانی: 

مقابلهباتروریسمدرجهاننیازمندعزمجدیبینالمللیاست

رئیس فراکس��یون اصولگرایان ره��روان ولایت 
ضمن تأکید بر لزوم وجود آزادی بیان در مجلس و 
این که نمی توان دهن مجلس و نماینده ها را بست 
گفت که رویه ش��ان در برابر تندروها و تندروی ها 
سکوت است چون اگر صد س��ال هم روی خود کار 
کنند باز هم نمی توانند مث��ل تندروهای مجلس 

فریاد بزنند. 
کاظم جلالی در مصاحبه مفصلی که با خبرگزاری 
ایسنا انجام داده اس��ت درعین حال گفته است که 
برخی رسانه ها با تمرکز روی چند نفر به این طیف 
خاص پر و بال می دهند و اگر رویه تغییر کند و این 
حرف ها خریدار نداشته باشد، دیگر کسی نیست که 

حرف های تند بزند. 
این عضو کمیس��یون امنیت ملی و سیاس��ت 
خارجی مجلس همچنین با اش��اره ب��ه اقدامات 
مجلس در موضوع هسته ای در ادوار گذشته و لزوم 
برداشتن تحریم ها در این دور از مذاکرات و مقابله با 
زیاده خواهی های آمریکا گفت که اگر حتی مجلس 
قوانینی در موضوع هس��ته ای تصویب کرده باشد 
می تواند این قوانین را درصورت لزوم تغییر دهد و 

ملغی کند. 
کاظ��م جلال��ی در قس��مت دیگ��ری از این 
گفت وگو ب��ه آسیب شناس��ی نح��وه فعالیت 
مجلس در ایران پرداخته و گفته اس��ت: تعداد 
جلسات مجلس زیاد اس��ت حال این که خیلی 
از پارلمان های دنیا آن قدر اجلاس��یه ندارند که 
این یک نقص اس��ت. در این شرایط اگر مجلس 
تعطیل شود، می گویند نمایندگان بیکارند. اگر 
جلس��ات مجلس برگزار ش��ود زمانی که لوایح 
ضروری ب��ه مجلس ارایه نمی ش��ود، طرح های 
دیگر در نوبت بررسی قرار می گیرند که طبیعتا 
در دستور قرار گرفتن طرح مضراتی را به همراه 
خواهد داشت. برهمین اساس معتقدم که باید 

پارلمان را آسیب شناسی کرد. 
رئیس فراکسیون اکثریت مجلس نهم در ادامه 
درب��اره نظارت های مجلس نیز می گوید: اساس��ا 
نظارت های ما نظارت های بکش بکش است. اگر 

بکشی می کش��م و اگر ول کنی ول می کنم! این 
نظارت دل بخواهانه و غیرسیستمی است که باید 
اعتراف کنیم در طول 35 س��ال گذشته، مجلس 
ش��ورای اس��لامی نهادس��ازی، سیستم سازی و 
طراحی برای اعمال نظارتش انجام نداده اس��ت، 
نقدی که ب��ه مجل��س وارد اس��ت. نظارت های 
مجلس عمدتا نظارت های دل بخواهانه است که 
این نظارت ها به اراده شخص نماینده برمی گردد. 
جلالی سپس به تذکرات نیز اشاره کرده و ضمن 
این که آنها را وقت گیر و بی خاصیت عنوان کرده، 
گفته اس��ت: یکی از دبیران هیأت رئیسه باید نیم 
ساعت تا س��ه ربع این تذکرات را قرائت کند، قبلا 
روس��ای مجالس این کار را می کردند که جناب 
آقای دکت��ر لاریجانی با تغییر رویه ای��ن کار را به 
عهده دبیران هیأت رئیس��ه قرار دادند. درنهایت 
این تذکرات هیچ خاصیتی ب��رای مجلس ندارد 
جز آن که نمایندگان در حوزه های انتخابیه شان به 

مردم بگویند که تذکر داده اند. 
کاظم جلال��ی درباره اب��زار نظارت��ی مجلس و 
کارآمدی ای��ن ابزار نیز گفته اس��ت: بس��یاری از 
تحقیق و تفحص ها مطرح می شود اما عملا پیگیری 
نمی ش��ود یا در صحن قرائت نخواهد ش��د، حتی 
بعد از قرائت در صحن نیز پیگیری خاصی صورت 
نمی گیرد. لذا به نظر می رس��د به جز مکانیس��م 
اس��تیضاح که مقداری کارد برنده تری است، بقیه 
امور نظارتی مجلس خیل��ی قابلیت اصلاح در امور 
را ندارد و بیش��تر به امتیاز گرفتن نمایندگان برای 
حوزه های انتخابیه ش��ان و نه ش��خص خودشان 

تبدیل می شود. 
رئیس مرک��ز پژوهش های مجل��س در انتقاد از 
عملکرد رس��انه ها در پرداختن به مس��ائل داخل 
مجلس افزوده اس��ت: طرح سه فوریتی در موضوع 
هسته ای را همین رسانه ها برجسته کردند. مگر این 
طرح اعلام وصول شد که به نام مجلس خورده شود 
یا این که مگر بسیاری از نمایندگان اعلام نکردند که 
از آنها به عناوین دیگر امضا گرفته ش��ده و آنها این 

طرح را امضا نکرده بودند. 

انتقاد رئیس فراکسیون اکثریت مجلس از سازوکارهای پارلمانی در ایران

نظارتهایمجلسدلبخواهانهاست


